
Protokół Nr XXXVI/18 
z sesji Rady Miasta Racibórz 

zwołanej na dzień 24 stycznia 2018 r. na godz. 1400.

Numery podjętych uchwał:

1. XXXVI/540/2018 w sprawie zmiany budżetu miasta na 2018 rok.
2. XXXVI/541/2018 w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej.
3. XXXVI/542/2018 w sprawie zasad sprzedaży lokali mieszkalnych,
                                    stanowiących własność Gminy Racibórz.
4. XXXVI/543/2018 w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od przetargowego trybu
                                    zawarcia umowy dzierżawy terenu położonego w Raciborzu przy 
                                    ul. Ocickiej 26.
5. XXXVI/544/2018 w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od przetargowego trybu
                                    zawarcia umowy dzierżawy części nieruchomości położonej w Raciborzu
                                    przy ul. Cygarowej.
6. XXXVI/545/2018 w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od przetargowego trybu
                                    zawarcia umowy dzierżawy części nieruchomości położonej w Raciborzu
                                    przy ul. Bojanowskiej.   
7. XXXVI/546/2018 o przystąpieniu do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania
                                    przestrzennego dla terenów zlokalizowanych w jednostkach
                                    strukturalnych Studzienna, Śródmieście, Proszowiec Stara - Wieś, 
                                    Ostróg oraz Markowice w Raciborzu.
8. XXXVI/547/2018 o przystąpieniu do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania
                                    przestrzennego dla terenów zlokalizowanych w jednostce strukturalnej
                                    Ostróg w Raciborzu.
9. XXXVI/548/2018 o przystąpieniu do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania
                                    przestrzennego dla terenów zlokalizowanych w jednostce strukturalnej
                                    Śródmieście w Raciborzu.
10. XXXVI/549/2018 w sprawie określenia kryteriów branych pod uwagę w postępowaniu 
                                    rekrutacyjnym do publicznych szkół podstawowych, przyznania
                                    kryteriom określonej liczby punktów oraz określenia dokumentów
                                    niezbędnych do ich potwierdzenia.
11. XXXVI/550/2018 w sprawie określenia kryteriów na drugim etapie postępowania
                                    rekrutacyjnego do przedszkoli publicznych prowadzonych przez Miasto
                                    Racibórz oraz określenia dokumentów niezbędnych do potwierdzenia
                                    tych kryteriów.  
12. XXXVI/551/2018 w sprawie ustalenia trybu udzielania i rozliczania dotacji dla 
                                    niepublicznych szkół i przedszkoli prowadzonych na terenie Miasta
                                    Racibórz przez osoby fizyczne i prawne oraz trybu i zakresu kontroli
                                    prawidłowości pobrania i wykorzystania udzielonej dotacji.
13. XXXVI/552/2018 w sprawie opłat za korzystanie z wychowania przedszkolnego 
                                    w placówkach prowadzonych przez Miasto Racibórz.
14. XXXVI/553/2018 w sprawie ustalenia wysokości opłat za pobyt dziecka, wysokości
                                    maksymalnej opłaty za wyżywienie oraz warunków częściowego
                                    zwolnienia od ponoszenia opłat w Żłobku w Raciborzu.   
15. XXXVI/554/2018 w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Raciborskiemu.
16. XXXVI/555/2018 w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Raciborskiemu.
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17. XXXVI/556/2018 w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu
                                    zagospodarowania przestrzennego dla terenu zlokalizowanego 
                                    w jednostce strukturalnej Płonia w Raciborzu.

Uczestnicy sesji z ramienia Urzędu Miasta.

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk
 Zastępca Prezydenta Miasta Wojciech Krzyżek
 Zastępca Prezydenta Miasta Irena Żylak
 Sekretarz Miasta Tomasz Kaliciak
 Skarbnik Miasta Beata Koszowska – Gralak
 Naczelnik Wydziału Komunalnego Bożena Jedynak – Turakiewicz
 Naczelnik Wydziału Dróg Miejskich Urszula Sobocińska
 Naczelnik Wydziału Ochrony

Środowiska i Rolnictwa Zdzisława Sośnierz
 Naczelnik Wydziału Edukacji

Kultury i Sportu Robert Myśliwy
 Naczelnik Wydziału Gospodarki

Nieruchomościami Elżbieta Sokołowska
 Naczelnik Wydziału Spraw Społecznych Iwona Trzeciakowska
 Kierownik Biura Zarządzania Kryzysowego Stanisław Mrugała
 Komendant Straży Miejskiej Wiesław Buczyński
 Kierownik Biura Obsługi Prezydenta Lucyna Siwek
 Radca Prawny Maciej Markowicz 
 Radca Prawny Piotr Janas
 

Ad. 1.  Otwarcie sesji.

Przewodniczący Rady Miasta Henryk Mainusz otworzył sesję Rady Miasta Racibórz, 
stwierdzając, że na 23 radnych na sali jest obecnych 23, Rada jest więc władna do podejmowania 
uchwał. Lista obecności stanowi zał. Nr 1 do protokołu.
Następnie przedstawił wnioski Prezydenta Miasta o ujęcie w planowanym porządku obrad zał. Nr 
2, dodatkowych następujących projektów uchwał:
1. Uchwała w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej.
2. Uchwała w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Raciborskiemu.
3. Uchwała w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Raciborskiemu.
4. Uchwała w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego dla terenu zlokalizowanego w jednostce strukturalnej Płonia w Raciborzu.
Następnie poinformował, że zaraz po przyjęciu protokołu z poprzedniej sesji nastąpi uroczyste 
pożegnanie odchodzącego na emeryturę Komendanta Powiatowego Państwowej Straży Pożarnej w 
Raciborzu st. bryg. mgr inż. Jana Pawnika. Jednoczenie poinformował, że zamieniona zostanie 
kolejność pkt 4 z pkt 3 tak aby w pierwszej kolejności wysłuchać informacji Pana Tomasza 
Cywińskiego Dyrektora Regionalnego Zarządu Gospodarki Wodnej w Gliwicach.

 Radna Zuzanna Tomaszewska przedstawiła formalny wniosek o wprowadzenie do porządku 
punktu obrad poświęconego dyskusji i zmianom w Programie Ograniczenia Niskiej Emisji.

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk uznając, że temat jest istotnie ważny zaproponował jednakże 
przenieść tą dyskusję na sesję lutową na którą zostali już zaproszeni specjaliści od badań jakości
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powietrza z Polskiej Akademii Nauk. 
 Radna Zuzanna Tomaszewska podtrzymała swój wniosek aby dyskusja w tym temacie odbyła 

się na dzisiejszej sesji.
 Prezydent Miasta Mirosław Lenk zwrócił uwagę, że dzisiaj nie wszyscy są do tego tematu 

przygotowani i termin sesji lutowej będzie lepszym terminem. 
 Radna Zuzanna Tomaszewska wskazała na ogromny napór społeczny związany z tym tematem.
 Przew. RM Henryk Mainusz poddał pod głosowanie wniosek radnej Zuzanny Tomaszewskiej w 

sprawie wprowadzenie do porządku obrad punktu 22 poświęconego dyskusji i zmianom w 
Programie Ograniczenia Niskiej Emisji.

Rada przy 23 głosujących radnych, 12 głosami za, 5 przeciw i 6 wstrzymującymi się przyjęła
powyższy wniosek.  Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 3 do protokołu.
 Radny Jan Wiecha przekazał, że taki punkt zaproponował też na lutowe posiedzenie Komisji

RGBiF, sądząc, że po przygotowaniu tematu na komisji będzie można dyskutować na sesji w
lutym. Uznał, że temat jest ważny i nikomu nie umknął. 

 Radny Tomasz Cofała  wskazał,  że  osobiście  wysłał  zapytania do instytucji  zajmujących się
ochroną środowiska i czeka na te odpowiedzi więc trudno będzie mu dzisiaj dyskutować. Ma
jedynie nadzieję, że ta dzisiejsza dyskusja nie wyczerpie tego tematu. 

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przypomniał, że program ograniczenia niskiej emisji został
przyjęty przez Radę jednogłośnie przy 21 głosujących radnych.

 Radny Michał Fita przekazał,  że faktycznie rozpoczęcie tej  dyskusji  absolutnie nie zamknie
tego tematu i dyskusja będzie kontynuowana w lutym. Zwrócił jednocześnie uwagę, że przyjęty
program ma zacząć funkcjonować już w lutym.   

 Przew. RM Henryk Mainusz poddał pod głosowanie ostateczny porządek obrad z 
uwzględnieniem przegłosowanego wniosku oraz wcześniej przedstawionych przez siebie 
wniosków. 

Rada przy 22 głosujących radnych, 17 głosami za, 0 przeciw i 5 wstrzymującymi się ustaliła
następujący porządek obrad (wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 4):

1. Otwarcie sesji i ustalenie porządku obrad - dokonane.
2. Przyjęcie protokołu z XXXV sesji Rady Miasta Racibórz.
3. Zbiornik Racibórz Dolny – Informacja Regionalnego Zarządu Gospodarki Wodnej w 

Gliwicach o stanie zaawansowania prac.
4. Informacja o bieżących działaniach Prezydenta Miasta i realizacji uchwał Rady Miasta.
5. Uchwała w sprawie zmiany budżetu miasta na 2018 rok.

1. Uchwała w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej. 
6. Uchwała w sprawie zasad sprzedaży lokali mieszkalnych, stanowiących własność Gminy 

Racibórz.
7. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od przetargowego trybu zawarcia 

umowy dzierżawy terenu położonego w Raciborzu przy ul. Ocickiej 26.
8. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od przetargowego trybu zawarcia 

umowy dzierżawy części nieruchomości położonej w Raciborzu przy ul. Cygarowej.
9. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od przetargowego trybu zawarcia 

umowy dzierżawy części nieruchomości położonej w Raciborzu przy ul. Bojanowskiej.   
10. Uchwała o przystąpieniu do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego dla terenów zlokalizowanych w jednostkach strukturalnych Studzienna, 
Śródmieście, Proszowiec Stara - Wieś, Ostróg oraz Markowice w Raciborzu.

11. Uchwała o przystąpieniu do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego dla terenów zlokalizowanych w jednostce strukturalnej Ostróg w Raciborzu.

12. Uchwała o przystąpieniu do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego dla terenów zlokalizowanych w jednostce strukturalnej Śródmieście w 
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Raciborzu.
13. Uchwała w sprawie określenia kryteriów branych pod uwagę w postępowaniu 

rekrutacyjnym do publicznych szkół podstawowych, przyznania kryteriom określonej liczby
punktów oraz określenia dokumentów niezbędnych do ich potwierdzenia.

14. Uchwała w sprawie określenia kryteriów na drugim etapie postępowania rekrutacyjnego do 
przedszkoli publicznych prowadzonych przez Miasto Racibórz oraz określenia dokumentów
niezbędnych do potwierdzenia tych kryteriów.  

15. Uchwała w sprawie ustalenia trybu udzielania i rozliczania dotacji dla niepublicznych szkół 
i przedszkoli prowadzonych na terenie Miasta Racibórz przez osoby fizyczne i prawne oraz 
trybu i zakresu kontroli prawidłowości pobrania i wykorzystania udzielonej dotacji.

16. Uchwała w sprawie opłat za korzystanie z wychowania przedszkolnego w placówkach 
prowadzonych przez Miasto Racibórz.

17. Uchwała w sprawie ustalenia wysokości opłat za pobyt dziecka, wysokości maksymalnej 
opłaty za wyżywienie oraz warunków częściowego zwolnienia od ponoszenia opłat w 
Żłobku w Raciborzu.

18. Uchwała w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Raciborskiemu.
19. Uchwała w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Raciborskiemu.
20. Uchwała w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego dla terenu zlokalizowanego w jednostce strukturalnej Płonia w Raciborzu.
21. Sprawozdanie z działalności Komisji Rewizyjnej Rady Miasta Racibórz w 2017 r. oraz Plan 

pracy Komisji Rewizyjnej na 2018 r. 
22. Dyskusja w sprawie zmian w Programie Ograniczenia Niskiej Emisji.
23. Interpelacje, zapytania i wnioski.
24. Zakończenie sesji.

Ad 2. Przyjęcie protokołu z XXXV sesji Rady Miasta Racibórz.

 Przew. RM Henryk Mainusz poddał pod głosowanie Protokół Nr XXXV/17 z sesji Rady Miasta
Racibórz z dnia 20 grudnia 2017 r.

Rada przy 22 głosujących radnych, 19 głosami za, 0 przeciw i 3 wstrzymującymi się przyjęła
Protokół Nr XXXV/17 z sesji Rady Miasta Racibórz z dnia 20 grudnia 2017 r. 
Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 5. 

 Przew.  RM  Henryk  Mainusz  i  Prezydent  Miasta  Mirosław  Lenk  w  uroczysty  sposób
podziękowali  odchodzącego  na  emeryturę  Komendanta  Powiatowego  Państwowej  Straży
Pożarnej w Raciborzu st. bryg. mgr inż. Jana Pawnika.

 Pan  Jan  Pawnik  Komendant  Powiatowy  PSP  w  Raciborzu  podziękował  za  możliwość
uczestniczenia w sesji Rady Miasta oraz za wszystkie lata współpracy z samorządem miasta
Raciborza.  Na koniec dodał,  że nowym p.o. komendantem został  wyznaczony Pan Jarosław
Ceglarek  dotychczas pracujący w PSP w Jastrzębiu Zdroju.   

Ad 3. Zbiornik Racibórz Dolny – Informacja Regionalnego Zarządu Gospodarki Wodnej 
          w Gliwicach o stanie zaawansowania prac.

 Pana  Tomasz  Cywiński  Dyrektor  Regionalnego  Zarządu  Gospodarki  Wodnej  w  Gliwicach
przedstawił  za  pomocą  prezentacji  multimedialnej  charakterystykę  inwestycji  pn.  „Budowa
suchego  zbiornika  przeciwpowodziowego  Racibórz  Dolny na  rzece  Odrze”,  w której  skład
wchodzi zapora czołowa, zapora lewobrzeżna, zapora prawobrzeżna, zaplecze eksploatacyjne
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zbiornika. Omówił zagospodarowanie czasy zbiornika a także przebieg procesu inwestycyjnego
od 28 października 2016 r. kiedy to RZGW odstąpiło od kontraktu z wcześniejszym wykonawcą
zbiornika firmą Dragados S.A., aż do podpisania umowy z nowym wykonawcą firmą Budimex
w dniu 30 listopada 2017 r.  oraz zakres prac wykonany w międzyczasie. Dalej  przedstawił
obecny  stan  zaawansowania  rzeczowego  całości  inwestycji  jak  i  poszczególnych  obiektów
zbiornika.   Na koniec przedstawił  stan wyburzenia budynków w czaszy zbiornika oraz stan
budowy „nowej wsi” Nieboczowy. Skan prezentacji stanowi zał. Nr 6 do protokołu. Dodatkowo
omówił  sytuację  prawną  inwestycji  w  związku  ze  zmianą  prawa  wodnego  wskazując,  że
obecnie  po  zmianach  inwestorem  jest  Państwowe  Gospodarstwo  Wodne  Wody  Polskie,
posiadający krajowy zarząd i 11 regionalnych zarządów zlewni, gdzie umieszczono też nadzór
wodny.     

 Radny Piotr Klima zapytał w następujących kwestiach:
1) czy budowany zbiornik stanowi zagrożenia dla ludzi, zwierząt i roślinności,
2) czy zbiornik będzie mógł być wykorzystywany turystycznie,
3) jakie przełożenie będzie miał ten zbiornik na projektowany kanał Odra – Dunaj,
4) jak przewiduje się wykorzystanie wody na potrzeby gospodarki leśnej i rolnej,
5) jakie są koszty finansowania budowy zbiornika,
6) czy nazwa zbiornika „Racibórz – Dolny” będzie mogła zostać zmieniona,
7) jak będzie wyglądać zatrudnienie przy obsłudze zbiornika.

 Pan  Tomasz  Cywiński  odpowiadając  przekazał,  że  inwestor  nie  zamyka  się  na  żadne
propozycje,  niemniej zwraca uwagę na to,  że to urządzenie wodne buduje się jako zbiornik
przeciwpowodziowy, tak by chronił mieszkańców przed powodzią.  Póki co zbiornik ma być
suchy i nie podjęto jeszcze decyzji, że zbiornik ma być retencyjny. Prowadzone są rozmowy na
temat  poprowadzenia  ścieżki  rowerowej  po  wałach  niemniej  temat  ten  napotyka  nie  wiele
ograniczeń więc trzeba być ostrożnym przed podjęciem tego typu decyzji.  Dodał, że chodzi
w tym wypadku już o okres po zakończeniu budowy i tzw. okresu trwałości projektu. W tym
miejscu wskazał, że zbiornik jest finansowany nie tylko ze środków Banku Światowego ale
również ze środków UE i w związku z tym wymogiem jest  zachowanie trwałości projektu.
W zakresie zatrudnienie osób gdy zbiornik już będzie funkcjonował przekazał, że takich decyzji
jeszcze  nie  podjęto.  Wskazał,  że  najpierw  musi  zostać  przygotowana  instrukcja  do
gospodarowania wodami i instrukcja eksploatacji zbiornika. W kwestii zagrożeń przekazał, że
wszystko to było analizowane na etapie wydawania decyzji środowiskowej w związku z tym nie
powinno być z tym problemów. Dalej stwierdził, że wzrostu liczby komarów też nie powinno
się spodziewać gdyż zbiornik ma być zbiornikiem suchym, a powodzie i wezbrania istnieją od
lat i wówczas też nie było problemu z komarami. Dodał jednak, że wszelkie powstałe w tym
okresie  źródła  zagrożeń  będą  natychmiast  usuwane.  Gdy chodzi  o  wykorzystanie  wody do
celów gospodarczych to przekazał, że ze względu na to, że zbiornik w pierwszym etapie ma być
zbiornikiem suchym, na ten czas nie ma żadnych ustaleń w tym temacie.      

 Radny Franciszek Mandrysz zapytał o ocenę ryzyka jeżeli chodzi o inwestowanie nad brzegami
Odry w chwili obecnej i chwili gdy już będzie inwestycja zakończona.  

 Pan Tomasz Cywiński przekazał, że ryzyko zalania do czasu zakończenia budowy zbiornika
będzie  takie  samo jak  w tej  chwili,  obniży się  zaś  do  kilku  procent  gdy zbiornik  zostanie
wybudowany.  Uznał  jednak,  że  ryzyka  nie  jest  się  wstanie  zlikwidować  do  zera.  Co  do
inwestowania to uznał, że nie można patrzeć szablonowo ale trzeba rozważyć to indywidualnie.

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk uznał, że szacowanie ryzyka to rola inwestora.  
 Pan Tomasz Cywiński uznał, że każda z inwestycji powinna być szacowana z osobna.
 Prezydent  Miasta  Mirosław  Lenk  podkreślił,  że  nie  ma  żadnego  ryzyka  inwestowania  w

Raciborzu.
 Pan  Tomasz  Cywiński  dodał,  że  na  chwilę  obecną  wszystko  determinują  mapy zagrożenia

powodziowego, które powstały dwa lata temu i to powinno mieć wpływ na takie inwestycje.
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Niemniej każdą inwestycje należy badać odrębnie.  
 Radny Michał Fita przedstawił następujące zapytania:

1) czy rozebrany fragment zapory był jedynym fragmentem gdzie zastosowano niewłaściwe
kruszywo, 

2) jak długo będzie trwała eksploatacja zbiornika czy tylko do 2019 czy też i później,
3) czy w związku z deklaracją Ministerstwa Środowiska o tym, że po zakończeniu okresu

trwałości projektu jest rozważana zmiana funkcji zbiornika na zbiornik wielofunkcyjny czy
będzie to wymagało dodatkowych prac i czy szacowano już ile to może kosztować oraz na
ile ta zmiana jest realna i w jakim czasie.   

 Pan Tomasz Cywiński przekazał, że gdy chodzi o niewłaściwe kruszywo to zostało ono usunięte
i tematu już nie ma. W zakresie czasu eksploatacji to przekazał, że w pierwszych projektach
zbiornika  ta  eksploatacje  szacowano na  40 m-  50 lat.  Wszystko będzie  jednak zależało  od
zapotrzebowania  na  kruszywo.  Wskazał,  że  wynika  to  też  z  projektu  budowlanego,  gdzie
określono  wykorzystanie  czaszy zbiornika  z  dopuszczeniem wydobycie  kruszyw.  Dodał,  że
Budimex prowadzi rozmowy z firmami wydobywczymi w zakresie wykorzystania kruszywa na
budowę  zapór.  Dalej  wskazał,  że  być  może  nastąpi  rewizja  terminu  eksploatacji,  niemniej
wskazał również że nadal trwa rozpoznawanie złoża w czaszy zbiornika.   

 Radny Michał Fita zapytał ile tam funkcjonuje firm wydobywczych i czy ich działanie nie jest
lobbingiem na rzecz pozostawienia funkcji zbiornika suchego.  

 Pan  Tomasz  Cywiński  przekazał,  że  na  pewno  tak  niej  jest.  Dodał,  że  koncepcja  budowy
zbiornika od samego początku miała trzy etapy. Etap pierwszy budowę polderu Buków, etap
drugi  budowę  suchego  zbiornika  Racibórz  i  etap  trzeci  utworzenie  zbiornika  retencyjnego.
Uznał, że na tą chwilę trudno przewidzieć ile będzie trwała eksploatacja. Niemniej dodał, że nic
nie  stoi  na  przeszkodzie  temu  aby  podjąć  decyzję  w  zakresie  trzeciego  etapu.  Dodał,  że
wstępna koncepcja została już przygotowana zawiera ona pomysł na przekształcenie powstałego
zbiornika suchego w zbiornik retencyjny. Wskazał, że pod uwagę należy wziąć prowadzoną tam
działalność  oraz  obszar  Natura  2000.  Z tego  względu  uznał,  że  zalanie  tego  terenu  będzie
trudnym zadaniem i będzie do tego trzeba przekonać Komisję Europejską. Koszty oczywiście
będą bo muszą pojawić się nowe elementy m. in. umocnienie skarp. Wstępnie szacuje się, że
będą to koszty ok. 0,5 mld zł.  Dodał, że całkowite koszty będzie można poznać dopiero na
etapie przygotowania projektu.              

 Radny Leszek Szczasny przedstawił następujące uwagi i zapytania:
1) w sprawie udostępnienia radnym przedstawionej dzisiaj prezentacji,
2) w sprawie braku nowoczesnego sposobu przekazania mieszkańcom niezbędnych informacji

na temat zbiornika,
3) czy wiadomo jaki będzie ostateczny kształt zbiornika w 2019 roku,
4) czy będą wyciągane konsekwencje względem wcześniejszej firmy budującej zbiornik,
5) co będzie ze śluzą przy Rafako,
6) jak napełniony zbiornik będzie wpływał na poziom wód gruntowych w Raciborzu.    

 Pan Tomasz Cywiński przekazał, że pokazana prezentację oczywiście pozostawia radnym. W
kwestii informacji na temat zbiornika przekazał, że na sesji nie jest pierwszy raz i zawsze gdy
jest zapraszany to przyjeżdża i udziela wszelkich informacji. Dalej wskazał, że w prezentacji
pokazał jednoznacznie jak ma wyglądać zbiornik w oparciu o rzetelne, konkretne dane i nie da
się  tego inaczej  pokazać.  Uznał,  że  nie  ma potrzeby aby na placu  budowy stanęła  kamera
internetowa albo też by pokazywać widok zbiornika z kamery umieszczonej w dronie. Dodał, że
głównym celem jest zakończenie budowy, a informacje na temat zbiornika są prezentowane na
stronach internetowych RZGW. Dalej w zakresie śluzy wskazał, że jest to teren budowy, a co za
tym idzie jest tam obecnie zakaz wstępu osobom nieuprawnionym. Docelowo śluza ma zostać
zlikwidowana bo w tym miejscu ma powstać upust do rzeki Odry. W zakresie wód gruntowych
przekazał,  że  wszelkie  dokumenty  były  analizowane  przez  fachowców  od  projektów
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hydrotechnicznych więc w tym zakresie należy wykazać trochę zaufania.         
 Radny Michał Kuliga przedstawił następujące zapytania:

1) jakie są realne szanse na utworzenie ścieżki rowerowej po wałach zbiornika,
2) z czego wynika konieczność rozebrania śluzy przy Rafako,
3) czy na pewno wadliwe kruszywo zostało usunięte z budowanych zapór. 

 Pan Tomasz Cywiński potwierdził usunięcie wadliwego kruszywa z budowanych zapór. Dodał,
że  wszystkie  wały zostały pod tym względem przebadane.  Dodatkowo do  projektu  zostały
naniesione poprawki aby nie było wątpliwości z czego ta zapora ma być zbudowana. Wskazał,
że sam lupek może być natomiast stosowany przy budowie dróg technologicznych. Co do śluzy
to wskazał, że nie jest dzisiaj wstanie powiedzieć do kiedy ta śluza będzie tam stała. W kwestii
ścieżek  rowerowych  po  wałach  to  szczegółowe  warunki  określa  rozporządzenie.  Uznał,  że
należy zastanowić się czy ma to być droga rowerowa czy szlak rowerowy gdyż obostrzenia są
różne. Dodał, że z tym związana jest również odpowiedzialność za ludzi poruszających się tą
ścieżką.  Zadeklarował, że też jest za tym aby w jakiś sposób wykorzystać tą infrastrukturę.
Uczulił jednocześnie, że nie na wszystkie elementy będzie można się zgodzić ze względu na te
ograniczenia. Podkreślił również to, że nie powstanie to wcześniej niż po zakończeniu okresu
trwałości projektu ponieważ w projekcie tego nie przewidziano. Co do kładki to wskazał, że nie
jest dzisiaj wstanie powiedzieć kiedy ona powstanie. Obecnie śluza spełnia jeszcze swoja role.
Jednakże w momencie gdy powstanie zbiornik straci ona swoja funkcję, co więcej jest ona w
kolizji z pewnymi elementami zapory w związku z tym musi ulec likwidacji.        

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, ze miasto mogłoby przejąć śluzę ale w przypadku
kolizji rozumie, że nie będzie to możliwe. Poprosił jednakże aby jeszcze raz rozważyć czy jest
to faktycznie kolizja.  

 Pan  Tomasz  Cywiński  przekazał,  że  nie  przez  przypadek  to  znalazło  się  w  projekcie
budowlanym.  

 Prezydent  Miasta  Mirosław Lenk uznał,  że  te  kwestie  będą  jeszcze poruszone na  osobnym
spotkaniu.   

 Radny  Marek  Rapnicki  poprosił  o  udzielenie  odpowiedzi  na  pytanie  o  konsekwencje  w
stosunku do firmy, która użyła złego kruszywa.

 Pan Tomasz Cywiński przekazał, że stało się to m.in. powodem tego, że rozwiązano umowę z tą
firmą.  Dodał,  że  sprawa  jest  nadal  w  prokuraturze  więc  więcej  w  tym zakresie  nie  może
powiedzieć.  Co  do  kosztów to  wskazał  na  zapisy kontraktowe,  o  których  RZGW pamięta,
jednakże w tym momencie za wcześnie jest mówić o szczegółach.

 Radny Marek Rapnicki przekazał, że zadziwia go opieszałość prokuratury. 
 Radny Leszek Szczasny wskazał na alternatywę dla śluzy w postaci kładki i  uznał,  że brak

wskazania daty jej powstania przeczy temu, że wszystko zostało dopięte.   
 Prezydent  Miasta  Mirosław Lenk  przekazał,  że  trudno  obwiniać  dyrektora  za  coś  czego  w

projekcie nie ma, choć mówi się o tym już od dawna.  
 Radny Leszek Szczasny przekazał, że wcześniej radni byli zapewniani, że będzie alternatywa

dla śluzy.   
 Prezydent  Miasta  Mirosław  Lenk  potwierdził,  że  wcześniej  wskazywano  na  możliwość

konkretnych wjazdów i zjazdów na zaporze ale o innym rozwiązaniu nie słyszał.
 Radny  Zbigniew  Sokolik  zapytał  czy  perturbacje  z  poprzednim wykonawcą  mogą  w  jakiś

stopniu wpłynąć na termin zakończenia budowy zbiornika w 2019 r.   
 Pan Tomasz Cywiński przekazał, że zmieniając wykonawcę wcale nie ułatwiono sobie pracy ale

ją utrudniono. Trzeba więc dopilnować nowego wykonawcę, a oprócz tego prowadzić toczącą
się  sprawę  z  poprzednim  wykonawcą.  Zapewnił  jednak,  że  priorytetem  jest  terminowe
dokończenie budowy zbiornika.  

 Radny Zbigniew Sokolik poprosił o wyjaśnienie kwestii związanej z zasypaniem części kanału

7



Ulga.
 Pan Tomasz Cywiński przekazał, że nastąpi zasypanie niewielkiego fragmentu obecnego kanału

Ulga  w związku z  usytuowanie  głównej  śluzy spustowej  zbiornika  i  wybudowany zostanie
nowy  łącznik  z  kanałem.  Wyjaśnił  jednocześnie,  że  kanał  Ulga  będzie  zasilany  wodą  ze
zbiornika.  

 Radny Zbigniew Sokolik  w kwestii  poruszanej  przez  radnego  Leszka  Szczasnego odnośnie
prezentacji inwestycji dla mieszkańców i turystów zapytał czy jest to bardziej w gestii RZGW
czy też w gestii miasta. Chodzi o to aby szerzej zaprezentować tą bardzo interesująca budowlę
poprzez wykonanie modelu zbiornika.  

 Pan Tomasz Cywiński przekazał, że jest to pytanie bardziej do prezydenta miasta.
 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że przy współpracy z RZGW można by wykonać

kilku tablic informacyjnych, które stanęłyby na skwerze Księdza Pieczki.    
 Pan  Tomasz  Cywiński  przekazał,  że  nad  szerszym  przedstawieniem  wszystkich  rozwiązań

należałoby się trochę zastanowić.  
 Prezydent  Miasta  Mirosław  Lenk  przeniesienie  takiej  wizualizacji  na  tablice  na  skwerze

Księdza Pieczki to dobry pomysł.  
 Pan Tomasz  Cywiński  wskazał,  że  będą  to  jakieś  koszty,  bo nie  ukrywa,  że  zależy mu na

profesjonalizmie, ale nie mówi nie.  
 Radny Leon Fiołka zapytał jak obecnie zabezpieczone są kwestie wykorzystania właściwego

kruszywa, o określonej gramaturze z nowym wykonawcą. 
 Pan Tomasz  Cywiński  przekazał,  że  wyciąga  się  wnioski  z  dotychczasowych  doświadczeń.

Wskazał,  że  wówczas  był  to  moment wymiany inżyniera kontraktu.  Rolą właśnie inżyniera
kontraktu jest dopilnowanie tych kwestii. Obecnie jest to firma zatrudniającą około 50 osób. 

 Radny Michał Fita wskazując na stary most na kanale Ulga, który obecnie będzie znajdował się
wczasy zbiornika, zapytał czy dla wędkarzy będą dalej istniały tam drogi komunikacji czy też
istnieje możliwość przeniesienia tego mostu i wykorzystania go jako kładki w zamian za obecna
śluzę.    

 Pan Tomasz Cywiński przekazał, że nie jest wstanie odpowiedzieć na to pytanie. 
 Radny Michał Fita uznał, że warto rozważyć ten pomysł. 
 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi  na wyczerpanie tematu zamknął  przedmiotowy punkt

obrad.  

Ad 4. Informacja o bieżących działaniach Prezydenta Miasta i realizacji uchwał Rady Miasta.
       
 Prezydent  Miasta  Mirosław  Lenk przedstawił  bieżącą  realizację  uchwał  Rady  Miasta

poprzedniej kadencji oraz bieżącą realizację uchwał Rady Miasta i zarządzeń Prezydenta Miasta
obecnej  kadencji.  Przedmiotowe  informacje  stanowią  zał.  Nr  7 do  protokołu.  Następnie
przedstawił informacje o najważniejszych wydarzeniach i realizacji zadań między sesjami. Lista
omówionych wydarzeń stanowi zał. Nr 8 do protokołu.

Ad 5. Uchwała w sprawie zmiany budżetu miasta na 2018 rok.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę wraz z autopoprawką – zał. Nr 9 -10.

Rada przy 22 głosujących radnych, 14 głosami za, 5 przeciw i 3 wstrzymującymi się przyjęła
powyższą uchwałę. Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 11.
Uchwała Nr XXXVI/540/2018 stanowi zał. Nr 12 do protokołu.
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5. 1. Uchwała w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywną opinię komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.

Rada przy 22 głosujących radnych, 13 głosami za, 7 przeciw i 2 wstrzymującymi się przyjęła
powyższą uchwałę. Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 13.
Uchwała Nr XXXVI/541/2018 stanowi zał. Nr 14 do protokołu.

Ad 6. Uchwała w sprawie zasad sprzedaży lokali mieszkalnych, stanowiących własność Gminy
          Racibórz.

 Radny Jan Wiecha przekazał, że Komisja RGBiF pozytywnie zaopiniowała projekt 
przedmiotowej uchwały. 

 Radny Marcin Fica przekazał, że Komisja GMOŚiBP pozytywnie zaopiniowała projekt 
przedmiotowej uchwały.

 Radna Anna Ronin zapytała jaka jest różnica między tą uchwałą a poprzednią.
 Naczelnik Wydziału Gospodarki Nieruchomościami Elżbieta Sokołowska przekazała, że ta 

uchwała prawie się nie różni od uchwały podjętej w październiku ubiegłego roku, co do której 
nadzór prawny wojewody wszczął procedurę nadzorczą z uwagi na przekroczenie uprawnień 
Rady Miasta. Dodała, że nowa treść uchwały została przemodelowana i uzgodniona z nadzorem
prawnym wojewody. Zmiana polega na tym, że tamta uchwała zawierała zgodę rady dla 
prezydenta na sprzedaż lokali przyległych do lokalu głównego. W nowej uchwale uznano, że 
takie uchwały będą podejmowane indywidualnie. Drugą sprawą, która nie znalazła się w tej 
uchwale, a znajdzie się w zarządzeniu prezydenta jest to, że gmina we wspólnotach 
mieszkaniowych jest równoprawnym członkiem wspólnoty mieszkaniowej, w związku z tym 
każda sprzedaż czy zmiana udziałów nie wymaga zgody rady miasta ale jest załatwiana tak jak 
mówi to ustawa.   

 Radna Anna Ronin zapytała czy nadzór prawny sprawdza projekty uchwała przygotowywane 
przez wydział.

 Naczelnik WGN Elżbieta Sokołowska przekazała, że nadzór sprawdza takie projekty.
 Radna Anna Szukalska wskazała, że w październiku miała wątpliwości do uchwały i sprawdziło

się to bo nadzór prawny wszczął postępowanie nadzorcze. Dodała, że chodziło o kryteria.  
 Naczelnik WGN Elżbieta Sokołowska wyjaśniła, że to co radna chciała umieścić w uchwale, 

byłoby jeszcze większym przekroczeniem uprawnień przez Radę. Wskazała, że ustalenie 
kryteriów należy do kompetencji organu wykonawczego.  

 Zastępca Prezydenta Miasta Irena Żylak przedstawiła uwagi radnej Anny Szukalskiej ujęte w 
protokole sesji październikowej i dodała, że konsultacje nowej uchwały zostały przeprowadzone
z nadzorem prawnym wojewody. 

 Naczelnik WGN Elżbieta Sokołowska przekazała, że wydaje się, że radna Anna Szukalska 
mówiła o poszerzeniu tych kryteriów. 

 Radna Anna Szukalska uznała, że pamięta o czym wówczas mówiła. Kończąc uznała, że 
dobrym zwyczajem pracy w samorządzie jest wcześniejsze uzgadnianie treści uchwał z 
nadzorem prawnym wojewody. 

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk wskazał, że generalnie nadzór prawny zauważył, że Rada 
Miasta weszła w kompetencje organu wykonawczego. Kryteria ma określać prezydent i nie 
trzeba tego pisać w uchwale, bo to wynika z ustawy. Dodał, że z zasady tego typu uchwały są  
konsultowane z nadzorem bo nie chcemy być zasypywani uchyleniami. Bywa jednak niekiedy 
tak, że pomimo wcześniejszych konsultacji nadzór prawny nakazuje poprawić ich treść.    

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywną opinię komisji i brak chętnych do dalszej 
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dyskusji poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.
Rada przy 23 głosujących radnych, 17 głosami za, 1 przeciw i 5 wstrzymującymi się przyjęła
powyższą uchwałę. Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 15.
Uchwała Nr XXXVI/542/2018 stanowi zał. Nr 16 do protokołu. 

Ad 7. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od przetargowego trybu zawarcia
          umowy dzierżawy terenu położonego w Raciborzu przy ul. Ocickiej 26.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.

Rada przy 23 głosujących radnych, 22 głosami za, 0 przeciw i 1 wstrzymującym się przyjęła
powyższą uchwałę. Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 17.
Uchwała Nr XXXVI/543/2018 stanowi zał. Nr 18  do protokołu.

Ad 8. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od przetargowego trybu zawarcia
          umowy dzierżawy części nieruchomości położonej w Raciborzu przy ul. Cygarowej.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.

Rada przy 23 głosujących radnych, 22 głosami za, 0 przeciw i 1 wstrzymującym się przyjęła
powyższą uchwałę. Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 19.
Uchwała Nr XXXVI/544/2018 stanowi zał. Nr 20 do protokołu.

Ad 9. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od przetargowego trybu zawarcia
          umowy dzierżawy części nieruchomości położonej w Raciborzu przy ul. Bojanowskiej.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.

Rada przy 23 głosujących radnych, 22 głosami za, 0 przeciw i 1 wstrzymującym się przyjęła
powyższą uchwałę. Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 21.
Uchwała Nr XXXVI/545/2018 stanowi zał. Nr 22 do protokołu.

Ad 10. Uchwała o przystąpieniu do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania
            przestrzennego dla terenów zlokalizowanych w jednostkach strukturalnych
            Studzienna, Śródmieście, Proszowiec Stara - Wieś, Ostróg oraz Markowice 
            w Raciborzu.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.

Rada przy 23 głosujących radnych, jednogłośnie przyjęła powyższą uchwałę. 
Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 23.
Uchwała Nr XXXVI/546/2018 stanowi zał. Nr 24 do protokołu.
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Ad 11. Uchwała o przystąpieniu do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania
            przestrzennego dla terenów zlokalizowanych w jednostce strukturalnej Ostróg 
            w Raciborzu.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.

Rada przy 23 głosujących radnych, 22 głosami za, 0 przeciw i 1 wstrzymującym się przyjęła
powyższą uchwałę. Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 25.
Uchwała Nr XXXVI/547/2018 stanowi zał. Nr 26 do protokołu.

Ad 12. Uchwała o przystąpieniu do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania
            przestrzennego dla terenów zlokalizowanych w jednostce strukturalnej Śródmieście 
            w Raciborzu.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.

Rada przy 23 głosujących radnych, 22 głosami za, 0 przeciw i 1 wstrzymującym się przyjęła
powyższą uchwałę. Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 27.
Uchwała Nr XXXVI/548/2018 stanowi zał. Nr 28 do protokołu.

Ad 13. Uchwała w sprawie określenia kryteriów branych pod uwagę w postępowaniu
            rekrutacyjnym do publicznych szkół podstawowych, przyznania kryteriom określonej
            liczby punktów oraz określenia dokumentów niezbędnych do ich potwierdzenia.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywną opinię komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.

Rada przy 23 głosujących radnych, 20 głosami za, 0 przeciw i 3 wstrzymującymi się przyjęła
powyższą uchwałę. Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 29.
Uchwała Nr XXXVI/549/2018 stanowi zał. Nr 30 do protokołu.

Ad 14. Uchwała w sprawie określenia kryteriów na drugim etapie postępowania
            rekrutacyjnego do przedszkoli publicznych prowadzonych przez Miasto Racibórz oraz
            określenia dokumentów niezbędnych do potwierdzenia tych kryteriów.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywną opinię komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę wraz z autopoprawką.

Rada przy 23 głosujących radnych, 21 głosami za, 0 przeciw i 2 wstrzymującymi się przyjęła
powyższą uchwałę. Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 31.
Uchwała Nr XXXVI/550/2018 stanowi zał. Nr 32 do protokołu.

Ad 15. Uchwała w sprawie ustalenia trybu udzielania i rozliczania dotacji dla niepublicznych
            szkół i przedszkoli prowadzonych na terenie Miasta Racibórz przez osoby fizyczne 
            i prawne oraz trybu i zakresu kontroli prawidłowości pobrania i wykorzystania
            udzielonej dotacji.
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 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywną opinię komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę wraz z autopoprawką.

Rada przy 23 głosujących radnych, 22 głosami za, 0 przeciw i 1 wstrzymującymi się przyjęła
powyższą uchwałę. Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 33.
Uchwała Nr XXXVI/551/2018 stanowi zał. Nr 34 do protokołu.

Ad 16. Uchwała w sprawie opłat za korzystanie z wychowania przedszkolnego w placówkach
             prowadzonych przez Miasto Racibórz.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywną opinię komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę wraz z autopoprawką.

Rada przy 23 głosujących radnych, 22 głosami za, 0 przeciw i 1 wstrzymującym się przyjęła
powyższą uchwałę. Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 35.
Uchwała Nr XXXVI/552/2018 stanowi zał. Nr 36 do protokołu.

Ad 17. Uchwała w sprawie ustalenia wysokości opłat za pobyt dziecka, wysokości
            maksymalnej opłaty za wyżywienie oraz warunków częściowego zwolnienia 
            od ponoszenia opłat w Żłobku w Raciborzu.

 Radny Paweł Rycka przekazał, że Komisja OKSRiOS pozytywnie zaopiniowała projekt 
przedmiotowej uchwały.

 Radna Anna Szukalska zapytała o odpłatność za dziecko w sytuacji nieobecności dziecka przez 
3 dni.   

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że opłata za pobyt będzie opłatą stałą.   
 Radna Anna Szukalska zwróciła uwagę na rozbieżności co do zapisów obecnego statutu żłobka 

gdzie zapisano, że opłatę za pobyt pomniejsza się o dni absencji. Po drugie nowa ustawa 
wprowadziła liczne zmiany, m.in. dotyczące dzieci niepełnosprawnych, co jej zdaniem powinno
zostać wpisane do statutu żłobka.  

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że w następstwie tej uchwały statut też zostanie 
zmieniony. 

 Radna Anna Szukalska zwróciła uwagę, że nowa ustawa zezwala także na powołanie rady 
rodziców żłobka co w takim dokumencie powinno zostać zawarte. 

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że z zasady zapisów ustaw nie powiela się 
dokumentach niższego szczebla.

 Radna Anna Szukalska uznała, że ze względu na przedstawione rozbieżności nie będzie mogła 
poprzeć dzisiejszej uchwały. 

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że w konsekwencji tej uchwały będzie trzeba 
przejrzeć wszystkie dokumenty żłoba i doprowadzić do ich zgodności.

 Dyrektor Żłobka Elżbieta Gładkowska przekazała, ze statut żłobka był przyjmowany w grudniu.
Dalej wskazała, że gdy wejdzie w życie uchwała o odpłatności to zapis w statucie będzie 
należało zmienić.     

 Radna Anna Szukalska wskazała, że poprawiony statut żłobka rada będzie mogła najwcześniej 
przyjąć za miesiąc, jak więc będzie rozliczany pobyt dziecka gdy rodzić teraz złoży wniosek o 
odliczenie nieobecności.

 Dyrektor Żłobka  Elżbieta Gładkowska wskazała, że wszystko będzie zależało od daty wejścia 
w życie tej uchwały. Wskazała, że zapis mówi, że wejdzie ona w życie od marca więc statut 
będzie można do tego czasu zmienić.

 Radna Anna Ronin zapytała na jakiej podstawie wyliczono, że opłata stała ma wynosić 250 zł 
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oraz jaka część tej kwoty będzie przeznaczana na podwyższenie wynagrodzenia pracowników i 
czy na podwyżki obejmą wszystkich pracowników czy tylko niektórych. Dalej zapytała również
o obecną dzienną kwotę za wyżywienie i jaka kwota zostanie ustalona teraz. W kwestii 
dwutygodniowej przerwy zapytała czym ona jest podyktowana. Na koniec zapytała o obecną 
kolejkę do żłobka.

 Dyrektor Żłobka  Elżbieta Gładkowska w zakresie środków z opłaty za pobyt przekazała, że 
stanowi ona 15 % wszystkich rzeczywistych wydatków żłobka. Wskazała więc, że środki te 
będą przeznaczone na utrzymanie infrastruktury.

 Radna Anna Ronin przekazała, że na podstawie przejrzanych dokumentów żłobka z ostatnich lat
wynika, że koszty te nie zmieniły się zbytnio. Poprosiła więc o wskazanie gdzie będzie większe 
wydatkowanie. 

 Dyrektor Żłobka  Elżbieta Gładkowska wyjaśniła, że wydatki są robione na tyle na ile jest 
środków, a potrzeby są większe. W tym miejscu wskazała na potrzebę generalnego malowania.  

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk wskazał, że udział rodziców w niepublicznych placówkach 
wynosi ok 50 – 60 %.  Uznał więc, że dysproporcja ta jest za duża. Dodał również, że wszyscy 
pracownicy żłobka na pewno wymagają interwencji jeżeli chodzi o wynagrodzenie.      

 Radna Anna Ronin wskazał, że niedawno rada przyjmowała uchwałę o zwiększeniu dopłaty dla 
niepublicznych placówek.  

 Dyrektor Żłobka  Elżbieta Gładkowska odpowiadając na pytania radnej Anny Ronin przekazała,
że opłata za wyżywienie mimo wpisanych max. 12 zł obecnie jest na poziomie 6 zł. Dodała, że 
cena na razie będzie utrzymana na wysokości 6 zł. W kwestii kolejki oczekujących przekazała, 
że po przeprowadzeniu telefonicznej weryfikacji wniosków w kolejce oczekujących pozostało 
152 rodziców. Obecnie rodzice wypełniają nowe karty zgłoszenia dopiero 31 stycznia będzie 
można powiedzieć jaka jest naprawdę kolejka oczekujących. W kwestii dwutygodniowej 
przerwy wakacyjnej przekazała, że jest to nowość podyktowana nie możliwością 
przeprowadzenia większych remontów wówczas gdy dzieci przebywają w żłobku. Dodatkowo 
wskazała, że przerwa umożliwi lepsze przygotowanie żłobka na nową grupę dzieci z 
zachowaniem wszystkich wymogów higienicznych. Przekazała jednocześnie, że po informacji o
wprowadzeniu 2 tygodniowej przerwy w miesiącu sierpniu tylko jedna mama pytała czy 
przerwa ta będzie co roku w stałym terminie.      

 Radna Anna Ronin ponowiła pytanie czy środki z nowych opłat będą w jakiś części 
przeznaczone na podwyżki dla pracowników żłobka. 

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że podwyżki będą dla wszystkich pracowników.
 Radny Michał Fita zapytał na ile godzin średnio rodzice zostawiają dziecko w żłobku i jak to 

będzie wyglądało procentowo po wprowadzeniu stałej opłaty.
 Dyrektor Żłobka  Elżbieta Gładkowska przekazała, że z losowo wybranych dni wynika, że 

godzinowy pobyt dzieci w żłobku średnio wynosi 7 godzin, przy czym są dzieci które 
przebywają 5 godzin ale i takie które przebywają w żłobku 9 godzin.  

 Radny Michał Fita wskazał, że wyliczając z tych godzin opłatę, to średnia opłata obecnie 
wynosi 180 zł, a teraz będzie wynosić 250 zł.  

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk wskazał, że generalnie żłobek powinien służyć tym rodzicom, 
którzy, że względu na prace mają taką potrzebę. Natomiast ci rodzice co zostawiają dziecko 
tylko na 3 – 5 godzin teraz się zastanowią. 

 Radna Anna Szukalska  wskazując na dostępną na stronie żłobka deklarację oraz na nowe 
przepisy o udogodnieniach dla dzieci niepełnosprawnych uznała, że statut żłobka powinno 
zmienić się nie za miesiąc ale już dzisiaj. 

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że zwyczajowo zapisów ustawowych nie powiela 
się w statucie.

 Dyrektor Żłobka  Elżbieta Gładkowska przekazała, że aby żłobek był integracyjny to musiał by 
mieć trochę inne warunki i przede wszystkim nie mógłby mieć tylu dzieci w grupie. Zapisów 
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tych więc nie ujęto gdyż nasz żłobek nie ma na to warunków.   
 Radna Anna Szukalska poprosiła radcę prawnego o opinie czy warunki odnoszące się do osób 

niepełnosprawnych muszą zostać ujęte w statucie żłobka.
 Radca Prawny Maciej Markowicz przekazał, że zapis ustawy to oblig.
 Prezydent Miasta Mirosław Lenk uznał, że w przypadku gdy gmina nie ma warunków w żłobku

to nie może takich zapisów wprowadzać do statutu. Dodatkowo wskazał, że gmina opiekę dla 
dzieci niepełnosprawnych zapewniana w ośrodku na ul. Rzeźniczej. 

 Radny Tomasz Cofała przekazał, że kwestie zwiększenia wynagrodzeń pracowników żłobka 
zostały przewidziane w uchwale budżetowej na 2018 rok. Dodał, że wynika to z odpowiedzi 
jaką uzyskał na swoją interpelację w tym zakresie. 

 Radna Anna Ronin przekazała, że w tym  miesiącu kontaktowała się ze związkami 
zawodowymi i związki takiej informacji nie otrzymały. Wskazała jednocześnie, że podwyżki te 
powinny objąć wszystkich pracowników żłobka, a więc i osoby nie będące nauczycielami.  

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że na regulacje dla pracowników oświatowych nie 
będących nauczycielami przewidziano kwotę 1,5 mln zł. 

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywną opinię komisji i brak chętnych do dalszej 
dyskusji poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę.

Rada przy 22 głosujących radnych, 19 głosami za, 0 przeciw i 3 wstrzymującym się przyjęła
powyższą uchwałę. Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 37.
Uchwała Nr XXXVI/553/2018 stanowi zał. Nr 38 do protokołu.

 Radny Krzysztof Myśliwy zgłosił wniosek o 30 minut przerwy w obradach.  
 Przew. RM Henryk Mainusz poddał pod głosowanie powyższy wniosek.
Rada przy 22 głosujących radnych, 10 głosami za, 11 przeciw i 1wstrzymującym się odrzuciła
powyższy wniosek. Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 39.

Ad 18. Uchwała w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Raciborskiemu.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywne opinie komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę (szkolne rozgrywki sportowe).

Rada przy 22 głosujących radnych, jednogłośnie przyjęła powyższą uchwałę. 
Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 40.
Uchwała Nr XXXV/554/2018 stanowi zał. Nr 41 do protokołu.

Ad 19. Uchwała w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Raciborskiemu.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na pozytywną opinię komisji i brak chętnych do dyskusji 
poddał pod głosowanie przedmiotową uchwałę (Łąkowa - Kościuszki).

Rada przy 22 głosujących radnych, jednogłośnie przyjęła powyższą uchwałę. 
Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 42.
Uchwała Nr XXXVI/555/2018 stanowi zał. Nr 43 do protokołu.

Ad 20. Uchwała w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu
             zagospodarowania przestrzennego dla terenu zlokalizowanego w jednostce
             strukturalnej Płonia w Raciborzu.
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 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na brak chętnych do dyskusji poddał pod głosowanie 
przedmiotową uchwałę.

Rada przy 22 głosujących radnych, jednogłośnie przyjęła powyższą uchwałę. 
Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 44.
Uchwała Nr XXXVI/556/2018 stanowi zał. Nr 45 do protokołu.

Ad 21. Sprawozdanie z działalności Komisji Rewizyjnej Rady Miasta Racibórz w 2017 r. 
            oraz Plan pracy Komisji Rewizyjnej na 2018 r. 

 Przew. Komisji Rewizyjnej Wiesław Szczygielski przedstawił radnym sprawozdanie z prac 
Komisji Rewizyjnej w 2017 roku – zał. Nr 46, a następnie plan pracy Komisji Rewizyjnej   
2018 r. 

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na brak chętnych do dyskusji poddał pod głosowanie 
przedmiotowy plan pracy Komisji Rewizyjnej na 2018 r.

Rada przy 22 głosujących radnych, jednogłośnie przyjęła powyższy plan pracy. 
Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 47.
Przyjęty Plan Pracy Komisji Rewizyjnej na 2018 r. stanowi zał. Nr 48 do protokołu.

Ad 22. Dyskusja w sprawie zmian w Programie Ograniczenia Niskiej Emisji.

 Radny Jan Wiecha wyjaśnił, że w mediach jego słowa z ostatniej komisji zostały przekręcone 
gdyż powiedział, że zdarzają się dni, że powietrze w Raciborzu jest gorsze niż w Krakowie, 
niemniej generalnie średnio roczne powietrze w Krakowie jest gorsze niż w Raciborzu.

 Radny Leszek Szczasny zgłosił wniosek o 30 minut przerwy w obradach.  
 Przew. RM Henryk Mainusz poddał pod głosowanie powyższy wniosek.
Rada przy 16 głosujących radnych, 13 głosami za, 2 przeciw i 1 wstrzymującym się przyjęła 
powyższy wniosek. Wydruk z głosowania imiennego stanowi zał. Nr 49.
Przerwa od godz. 18:00 do godz. 18:30.
 Radna Zuzanna Tomaszewska w imieniu klubu radnych RSS Nasze Miasto przedstawiła pomysł

by iść w ślady dużych miasta i stać się pierwszym miastem w subregionie gdzie wprowadzi się 
całkowity zakaz palenia węglem. Dalej wskazała, że chodzi o to by określić, że do 8 lat tam 
gdzie jest dostępna inna opcja jak gaz czy sieć ciepłownicza wprowadzony zostanie zakaz 
palenia węgla. Uznała, że taka strefa bez węgla w połączeniu z obwodnicą pozwoli stać się 
naprawdę czystym zielonym miastem. Dalej wskazała, że taka strefa jest uchwalana przez 
sejmik wojewódzki na wniosek prezydenta miasta. Dodatkowo przekazała, że przyjęty w 
Raciborzu program jest dobry, należy jednak zastanowić się jak ten program jeszcze poprawić. 
Uznała więc, że należy zastanowić się nad zaprzestaniem dotowania pieców węglowych. 
Uznała, że by stać się strefą bez węgla to nie można dotować pieców na ekogroszek, nawet  i 
tych 5 klasy. W związku z tym uznała, że od 1 marca tego roku powinno się dotować piece na 
ekogroszek tylko tam gdzie nie ma innej alternatywy. W zamian tego zwiększyć dotacje na gaz 
nawet do 90 %. 

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk wskazał, że temat jest ważny ale bardzo trudny. Uznał, że cel 
jest jeden, czyste powietrze. Problem jest jednak dość złożony. Uznał, że jeżeli Polska nie 
zdecyduje się na zakaz palenia węglem to walka o czyste powietrze będzie trwała bardzo długo. 
Wskazał, że pomysł 8 lat to fajna perspektywa, niemniej obawia się radykalnych rozwiązań, 
chyba, że państwo wprowadzi np. dopłaty do gazu czy innych alternatywnych źródeł ciepła.    
W związku z tym widzi zasadność powołania zespołu, który przygotowałby długofalowe 
rozwiązania, a dopiero później zwracać się do marszałka. Podkreślił również kwestię 
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skonsultowanie tego wcześniej z mieszkańcami.  Dalej wskazał, że  na 75 mln ton węgla 
wydobywanego w kraju, tylko 11 mln ton nadaje się do spalania w piecach komunalnych. Uznał
więc, że temat będzie trudnym warto więc powołać wspomniany roboczy zespół, który mógłby 
spokojnie pracować nad udoskonaleniem obecnego programu ograniczenia niskiej emisji. 
Dodał, że osobiście jest za tym aby pójść dalej. Ważne jest jednak to, że mieszkańcy otrzymali 
już informacje o przyjętym programie na ten rok, procedura składania wniosków rozpocznie się 
1 lutego br. i nie można tak nagle zmienić teraz zasad.   

 Radna Zuzanna Tomaszewska wskazała, że gdy chodzi o strefę bez węgla to nie chodzi aby 
dzisiaj pisać już do sejmiku województwa ale niech ta dyskusja będzie pierwszym krokiem. 
Ważniejszą jej zdaniem decyzją na dziś jest zaprzestanie dotowania węgla tam gdzie są 
dostępne inne opcje. Należałoby również zwiększyć dotację na gaz do 90 %. 

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że ze względu na racjonalne podejście do tematu,  
na dzień dzisiejszy nie ma pełnej wiedzy o  możliwości podłączenia się do sieci ciepłowniczej 
wszędzie tam gdzie taka sieć istnieje. Wskazał, że nawet gdy już są wnioski mieszkańców to ich
rozpatrzenie trwa rok, dwa, a nawet trzy lata. Uznał więc, że ściągnięcie od razu dopłat do 
pieców węglowych za zbyt radykalne rozwiązanie. Ściągać można powoli mając do tego pełne 
rozeznanie. Wskazał, też na przypadek Markowic gdzie dopiero zebrano deklaracje 
mieszkańców co do gazu i deklarację gazowni co do budowy sieci, oby więc ten gaz tam w tym 
roku się pojawił. Za niezbędne więc uznał powołanie wspomnianego zespołu aby wypracował 
nowe rozwiązania. Uznał jednak, że błędem byłoby zatrzymywanie obecnego programu. 
Wskazał, że tak radykalne zmiany w programie nie są możliwe do wprowadzenia z dnia na 
dzień.      

 Przew. RM Henryk Mainusz zapytał ile na chwilę obecną domostw w Raciborzu pali węglem.
 Naczelnik Wydziału Ochrony Środowiska i Rolnictwa Zdzisława Sośnierz przekazała, że 

szacunkowo obiektów jest ok. 5 tyś z czego dotowanych od początku programu zostało 1800 
obiektów. Dodatkowo wskazała, że dotacje do pieców węglowych została wprowadzona w 2002
roku. Dalej wskazała, że dotacja ta jest ze środków WFOŚiGW z lekkim wsparciem środków 
miasta. Wskazała, że wszystko opiera się o program przyjęty przez Radę we wrześniu zeszłego 
roku i późniejszy grudniowy regulamin, także przyjęty przez Radę.     

 Przew. RM Henryk Mainusz zapytał o średni całościowy koszt wymiany pieca węglowego i 
pieca gazowego. 

 Naczelnik WOŚiR Zdzisława Sośnierz przekazała, że kwalifikowane koszty są określone 
zarówno w programie jak i regulaminie i jest to 15 tys. zł. i w przypadku kotła na paliwo stale 
dotacje to 60% kosztów, a na gaz to 80% kosztów. Natomiast przy podłączeniu do nitki 
ciepłowniczej dotacje jest 100%.   

 Przew. RM Henryk Mainusz zapytał czy znane są możliwości gazowni, jeżeli chodzi o dostawy 
gazu.

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że jest nowa nitka gazociągu, więc nie powinno 
być problemu z dostawami.

 Naczelnik WOŚiR Zdzisława Sośnierz przekazała, że część mieszkańców nie stać na 
ogrzewanie gazowe i nadal nie będzie stać mając na uwadze niezbędna termomodernizację, bo 
nie chodzi o samą inwestycję tylko o koszty eksploatacyjne później. Dalej ostrzegła, że takie 
zmiany mogą doprowadzić do tego, że tzw. stare kopciuchy będą trzymane do końca albo  
zastępowane piecami z demobilu.

 Radny Jan Wiecha wskazał,że miasto zrobiło już dobry krok i może uczynić kolejny. Uznał, że 
należy wykorzystać zapis w strategii, że Racibórz to czysty zakątek. Wskazał również na 
deklaracje ministerialne na temat kierowania do obrotu tylko najlepszego jakościowo węgla. 
Niezależnie od tego należy promować w pierwszej kolejności ciepło systemowe, gaz, 
termomodernizacje, a węgiel jak już nie ma innego wyjścia.  Wskazał, że należy uczynić 
wszystko co możliwe aby ograniczyć niska emisję. Z drugiej strony wskazał na pracę u podstaw
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to jest zmianę mentalności ludzi, że zdrowie jest najważniejsze.  Dodatkowo wskazał, że dla 
palących śmieciami nie powinno być usprawiedliwienia ale prawo powinno być bardziej 
restrykcyjne. Dodał także, że deklaruje pracę w zespole gdy zostanie taki powołany.    

 Przew. RM Henryk Mainusz zapytał czy miasto stać na to aby przyłączyć wszystkie w budynki 
do sieci ciepłowniczej tak aby dać dobry przykład. 

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk uznał, że pytanie powinno być inne czy mieszkańców będzie 
na to stać.

 Radna Zuzanna Tomaszewska zwróciła uwagę, że Kraków, też ma ten problem i w następnych 
latach będzie dotował najbiedniejszych mieszkańców. Uznała więc, że te dotacje na kotły 
węglowe można by przeznaczyć na dotacje dla najbiedniejszych.   

 Przew. RM Henryk Mainusz przekazał, że dobrze byłoby to wyliczyć i zapytać mieszkańców 
czy chcą to unieść.

 Radna Zuzanna Tomaszewska zwróciła uwagę, że nie można pytać tego kto truje innych.
 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że NSA w styczniu oddalił kasację władz Krakowa 

i Małopolski w sprawie zakazu palenia węglem wprowadzonego przez sejmik wojewódzki. 
Decyzja ta oznacza, że dotychczasowe przepisy zostaną uchylone. Tam zakaz palenia węglem 
miał dotyczyć wszystkich nowych inwestorów od 2018 roku, co NSA uznał za niezgodne z 
prawem. Wskazał więc, że lepiej powołać u nas zespół niż pakować się w niepewne przepisy. 
Po drugie zwrócił uwagę, że wniosek miasta na dofinansowanie został oceniony w oparciu o 
program.   

 Naczelnik WOŚiR Zdzisława Sośnierz wskazała, że w innym wypadku należałoby obecny 
program wycofać i przejść całą procedurę stworzenia nowego programu i przyjęcia go przez 
Radę Miasta. Najpierw programu a później i regulaminu. Nie można tego zrobić dla programu  
tego roku ale można to poprawić w programie dla przyszłego roku i w wcale nie trzeba czekać 
do września. 

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk uznał, że należy to dobrze rozważyć bo każde następne miasto
będzie mieć ten sam problem co Kraków.

 Zastępca Prezydenta Miasta Wojciech Krzyżek przekazał, że chodzi o to aby działać prawnie. 
Dodał, że miasto również próbowało wprowadzić podobny zakaz w planie zagospodarowania 
przestrzennego ale też zostało to uchylone. Dodał, że na rozpoczęcie dzisiaj dyskusji nad tym 
aby nowe uregulowania zaczęły działać od przyszłego roku jest pełna zgoda.    

 Radny Leszek Szczasny wskazał, że strefa zakazu to jedno, a zakończenie dotowania węgla to 
drugie, bo nie raz zmieniano uchwały.

 Zastępca Prezydenta Miasta Wojciech Krzyżek wskazał, że tegoroczne procedury już się 
rozpoczęły, wnioski są rozdawane mieszkańcom i nie można w tym roku z tego się już wycofać.
Zmiana programu może więc dotyczyć jedynie przyszłego roku.   

 Radny Leszek Szczasny wskazał, że  już w zeszłym roku też były sugerowane te zmiany, nie 
zostały jednak przeforsowane więc poparł wówczas przygotowany program. Dalej wskazał, że 
droga tych innych miasta jest sensowna. Dodał również, że nie można zasłaniać się osobami, 
których nie stać. Wskazał, że to mniejszość, która truje większość.  

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk wskazał, że mimo wszystko jest ważne prawo. 
 Radny Leszek Szczasny wskazał, że rząd pracuje nad tym aby obniżyć ceny prądu 

wykorzystywanego do ogrzewania. Dalej uznał, że zimy są coraz łagodniejsze, a różnice 
pomiędzy ogrzewaniem ekogroszkiem, a ogrzewanie gazem są już niewielkie. Dodatkowo 
uznał, że można wprowadzić system dopłat dla najuboższych bo przecież chodzi o zdrowie. 
Dalej wskazał na ogromną różnice jeżeli chodzi o powietrze w Europie Zachodniej a 
Wschodniej. W związku z powyższym uznał, że musimy zrobić wszystko co w naszej mocy.      

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk uznał, że jest zgodność co do pewnych stanowisk, mamy też 
jeden cel i nie ma potrzeby dzisiaj się sprzeczać. Lepiej więc dać sobie czas na spokojne 
rozmowy by przygotować coś konkretnego.  
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 Radny Leszek Szczasny uznał, że musimy być odważni i być tymi liderami, tak jak w 
Krakowie, bo to kwestia fundamentalna.  

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że Racibórz należy do liderów na Śląsku jeżeli 
chodzi o walkę o czyste powietrze. Oczywiście można robić jeszcze więcej. Lepiej jednak 
dyskutować nad czymś konkretnym dlatego też wskazuje na powołanie zespołu.    

 Radny Leon Fiołka przekazał, że popiera stanowisko Przew. Komisji RGBiB Jana Wiechy i 
stanowisko radnej Zuzanny Tomaszewskiej bo rzeczywiście aby móc się nazywać zielonym 
zakątkiem to trzeba poczynić ku temu konkretne kroki gdyż obecnie nie ma już różnicy między 
powietrzem w Raciborzu, a powietrzem np. w Radlinie. Dobrze, że w województwie 
zabroniono już opalania miałem ale teraz trzeba pójść dalej i ograniczyć dotowanie węgla. 
Wskazał, że świadomość ekologiczna ciągle rośnie. Dalej wskazał, że w dzisiejszej 
autopoprawce do uchwały w sprawie zmiany budżetu na 2018 rok  zredukowano dopłaty na 
podłączenia budynków MZB z 4 mln zł. na 3 mln zł. tzw. 4 etap poprawy sprawności 
ekologicznej.  

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk wskazał, że uczyniono tak tylko czasowo, bo takie inwestycje 
można wykonywać tylko łącznie.   

 Radny Zbigniew Sokolik wskazał, że dyskusja w tym temacie jest potrzebna, bo rośnie 
świadomość wszystkich. Następnie poprosił o informacje na jakim etapie są sprawy podłączania
budynków MZB do sieci ciepłowniczej.  

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że do 2019 r. wszystkie wskazywane budynki 
zostaną podłączone.

 Zastępca Prezydenta Miasta Irena Żylak wskazała, że będzie to pełna termomodernizacja. 
Obecnie jest ogłaszany przetarg na budynki do realizacji w tym roku bo sama realizacja musi 
odbyć się po sezonie grzewczym. Uzyskano już wszystkie pozwolenia i zgodę PEC-u na 
podłączenie. 

 Radny Zbigniew Sokolik w zakresie podłączeń budynków jednorodzinnych do sieci 
ciepłowniczej na co można uzyskać 100 % dotacji przekazał, że mieszkańcy obawiają się takich
samego scenariusza jaki był z węgłem, kiedy ceny ekogroszku poszybowały mocno do góry. 
Zapytał więc czy miasto w tym temacie ma jakąś wiedzę. 

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk przekazał, że taryfy zatwierdza kto inny. Dodał, że miasto 
namawiało PEC do zagwarantowania mieszkańcom stałej ceny dłużej niż dwa lata. Wskazał 
jednak, że bez względu na to kto będzie właścicielem raciborskiej ciepłowni nikt tego nie 
zagwarantuje.  

 Radny Michał Kuliga przekazał, że jest za tym aby powołać specjalny zespół. Wskazał również,
że dobrze jest też zapytać specjalistów, a możliwość taka będzie już na następnej sesji.  Dalej 
wskazał, że w grudniu radni nie zdecydowali o wydatkowaniu 250 tys. zł na stację WIOŚ i  
dzięki temu 40 kotłowni będzie mogło zostać wymienionych. Co do gwarancji ceny to wskazał, 
że podobnie mieszkańcy budynków wielorodzinnych gdzie zostanie wykonana 
termomodernizacja nie mogą być spokojni bo z tego tytułu mogą spodziewać się podwyżki 
czynszu. Dodatkowo wskazał, że przy zaprzestaniu dotowania pieców 5 klasy na ekogroszek 
sprawimy to, że ci którzy pala w tzw. kopciuchach dalej będą palić co najmniej 10 lat, to jest tak
długo jak będzie to możliwe. Dalej zapytał czy jest podstawa prawna do tego aby zakazać palić 
węglem. Wskazał, że problemem wydaje się być złej jakości paliwo i dopóki rząd nie przyjmie  
klasyfikacji to dalej to będzie trwało.   

 Naczelnik WOŚiR Zdzisława Sośnierz przekazała, że obecnie jest już opracowywane 
rozporządzenie, które będzie określało jakie paliwa będą mogły trafić do sprzedaży. Planuje się, 
że między lipcem, a sierpniem rozporządzenie to może się ukazać.  

 Przew. RM Henryk Mainusz przekazał, że obawia się tylko tego, że za tym pójdą kolejne 
podwyżki cen.

 Radny Leszek Szczasny przekazał, że z wydatkiem na stację chodziło o to aby znaleźć się na 
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liście miast, które mając certyfikowane badania mogą otrzymać milionowe wsparcie z 
rządowego programu. Nie chodziło więc aby ograniczyć liczbę wymienionych pieców. Dalej 
wskazał, że aby zabronić palić węglem trzeba być odważnym, trzeba być liderem. Uznał, że jest
przekonany, że jak nie teraz do za pół roku uda się w sposób prawny wprowadzić tego typu 
strefy. Ważne jest więc aby to też u nas już teraz rozważać.   

 Radny Michał Fita przekazał, że dobrze, że ta dyskusja rozpoczyna się już w styczniu bo jest 
szansa, że do grudnia przygotuje się nowy program. Zgadza się z tym, że ciężko jest zmieniać 
reguły w trakcie obowiązywania tego programu ale trzeba wypracować zmiany na nowy rok. Na
koniec poprosił o udzielenie głosu obecnemu na sesji mieszkańcowi miasta żywotnie 
zainteresowanemu tym zagadnieniem.

 Radny Andrzej Rosół przekazał, że mimo że mówi się tutaj różnymi głosami to mówi się o 
jednym. Wszyscy chcą mieszkać w czystym powietrzu. Dalej zaproponował aby w mającym 
powstać zespole zasiedli radni : Zuzanna Tomaszewska, Leon Fiołka, Michał Fita, Zbigniew 
Sokolik, Jan Wiecha, Michał Kuliga oraz i osoby nie będące radnymi: Zastępca Prezydenta 
Miasta Wojciech Krzyżek, Naczelnik WOŚiR Zdzisława Sośnierz, a także inne osoby znające 
przepisy.  

 Przew. RM Henryk Mainusz przekazał, że skład zespołu nie będzie narzucany z góry. 
 Radny Piotr Klima przekazał, że takich osób kompetentnych w tym temacie jest w mieście 

wiele i powinno dać się im również wypowiedzieć. W związku z powyższym poprosił aby 
udzielić dzisiaj głosu panu Bogusławowi Siwakowi.   

 Przew. RM Henryk Mainusz udzielił na 5 minut głosu Panu Bogusławowi Siwakowi.  
 Pan Bogusław Siwak w swoim wystąpieniu zaapelował aby jak najszybciej wycofać się z 

dotowania paliw stałych oraz powołanie czystej strefy. Dalej zadeklarował swoją pomoc gdy 
zostanie poproszony do pracy w mającym powstać zespole. Zaapelował aby tego roku 2018 nie 
zmarnować na dotowanie piecy na ekogroszek.  Dodał, piece 5 klasy tylko laboratoryjnie 
spełniają normy, w rzeczywistości jest to dużo gorsza sprawa. Wskazał, że testy laboratoryjne 
robione są z wykorzystaniem najlepszego ekogroszku, którego na rynku jest tylko 15 %, resztę 
to ekogroszek gorszej jakości. Taki ekogroszek w piecu 5 klasy to jak palić w piecu 3 klasy. 
Dalej odpowiadając na koszty zakupu pieców wskazał, że piec na ekogroszek jest dwa razy 
droższy niż piec na gaz. Wskazał, że duże miasta jak Kraków, Wrocław, Warszawa czy inne 
znane kurorty nie dotują pieców na ekogroszek czy pelet, mimo że miasta te maja lepsze 
powietrze niż w Raciborzu. Dalej wskazał na szkodliwość zanieczyszczeń w pyłach PM 1, PM 
2,5 i PM 10. Podkreślił, że naukowcy twierdzą, że na zachorowalność na raka mózgu czy raka 
krwi duży wpływ ma właśnie smog. Dlatego też zaapelował o jak najszybsze wprowadzenie 
strefy wolnej od palenia paliwami stałymi. Taką strefę uchwalono już w Krakowie, w ślad za 
nimi idzie już Wrocław i uzdrowiska dolnośląskie. Dalej wskazał, że źródłem tych najbardziej 
szkodliwych związków jest spalanie m.in. ekogroszku. Wskazał, że piec poza klasowy emituje 
120 jednostek benzopirenu a piec na ekogroszek 80 jednostek. Przedstawił także pomiary pyłów
z ostatniej w Raciborzu, Wodzisławiu, Rybniku, Gliwicach i Krakowie. Zaapelował więc aby 
nie zmarnować czasu i środków na walkę z niska emisja. Uznał, że poprawka do programu 
powinna zostać przygotowana w przeciągu dwóch miesięcy tak aby przestać dotować piece na 
ekogroszek i pelet tam gdzie jest dostęp do innego źródła jakim jest gaz czy sieć ciepłownicza. 
Dodał, że osoby, które po takich zmianach nie będą mogły otrzymać dotacji z miasta będą 
mogły starać się o dotacje z WFOŚiGW.        

 Radna Anna Ronin podziękowała mieszkańcowi, który w tak aktywny sposób włącza się ten 
temat i uznała, że takie osoby powinny zostać zaproszone do pracy w zespole.   

 Prezydent Miasta Mirosław Lenk poprosił aby nie sugerować się pomiarami z ostatniej godziny 
bo norma jest średnioroczna. 

 Radny Leszek Szczasny  poprosił radnego Marcina Ficę aby przedstawił swoja wizję wyjścia z 
tej dramatycznej sytuacji. 
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 Radny Marcin Fica zapytał jakiej dramatycznej sytuacji.
 Przew. RM Henryk Mainusz przerwał dalszą dyskusję i zamknął przedmiotowy punkt obrad. 

Ad 23. Interpelacje, zapytania i wnioski.

 Radna Anna Ronin przedstawiła następujące zapytania i interpelacje: 
1) w sprawie przedstawienia stanowiska Prezydenta Miasta względem pisma Ogólnopolskich 

Związków Zawodowych Pracowników Oświaty nie będących nauczycielami w zakresie 
wynagrodzeń - pismo stanowi   zał. Nr 50,

2) w sprawie funkcjonowania Klubu Seniora w tym roku,
3) w sprawie remontu parkingu przy byłej restauracji Tęczowa (Pl. Ofki oraz ul. Długa) 

zapytała czy to była nowa inwestycja czy też poprawiano poprzednią realizację,
4) w sprawie problemów z lekcjami pływania uczniów SP 15 na pływalni PWSZ (brak 

wystarczającej ilości torów) oraz w kwestii braku porozumienia pomiędzy SP 15 a Klubem 
Sportowym Victoria w kwestii wyjazdu uczniów na zawody.

 Radny Leon Fiołka przedłożył i przedstawił następujące zapytania i interpelacje – zał. Nr 51:
1) w sprawie utwardzenia ulicy Piastowskiej wzdłuż kanały kablowego SGL,
2) w sprawie zamalowania na lokomotywie Halina byłego patrona Zakładu Lokomotyw z 

Chrzanowa czyli Feliksa Dzierżyńskiego (dekomunizacja),
3) w sprawie rozwiązania problemu z uzyskaniem odszkodowania z ubezpieczenia w związku 

ze szkodami wyrządzanymi przez zieleń miejską, 
4) ustnie w odniesieni do wypowiedzi dyrektora RZGW Tomasza Cywińskiego w kwestii 

ścieżki rowerowej po wałach zwrócił uwagę na nieczynne torowisko w Brzeziu i możliwość
wykorzystania go pod ścieżkę rowerową.

 Radny Piotr Klima przedstawił następujące zapytania i interpelacje: 
1) w sprawie niezabudowywania działki gruntu przy Pl. Wolności,
2) w sprawie rozwiązania problemu z postojem przy ul. Londzina na wysokości ciągu 

handlowo – usługowego poprzez wprowadzenie w tym miejscu strefy czasowego postoju,   
3) w sprawie honorowego pożegnania zacnych mieszkańców miasta poprzez udziału w 

uroczystościach pogrzebowych pocztu sztandarowego miasta czy upamiętniania tych osób 
stosownymi tablicami na budynkach, w których takie osoby mieszkały. 

 Radna Anna Szukalska i Radny Michał Fita przedstawili i przedłożyli następujące interpelacje i 
zapytania – zał. Nr 52:
1) w sprawie niepowodzenia akcji posadzenia 800 drzew na 800 lecie nadania praw miejskich,
2) w sprawie akcji posadzenia 100 drzew na 100 lecie odzyskania przez Polskę Niepodległości,
3) w sprawie planowanej wycinką drzew przy ul. Łąkowej,
4) w sprawie uciążliwości spowodowanych działalnością Henkel Polska Operations sp. z o.o.,
5) w sprawie problemów mieszkańców z odbieraniem popiołów,
6) w sprawie przedstawienia informacji o dalszym funkcjonowaniu spółki PRD,
7) w sprawie braku odpowiedzi na interpelacje z dnia 7 września 2017 r. dotyczącej 

przebudowy ulic Armii Krajowej i Rudzkiej. Ponadto radni proszą o podanie jakie koszty 
poniosło PRD w wyniku stwierdzonych nieprawidłowości podczas realizacji ww zadania,

8) w sprawie zgłoszeń do ministerialnego programu rozwoju szkolnej infrastruktury sportowej 
– edycja 2017.  

9) ustnie radny Michał Fita zapytał w sprawie terminu powstania zespołu ds poprawy 
bezpieczeństwa przejść dla pieszych, 

10)  ustnie radny Michał Fita wskazał na braku kierowców zawodowych w OSP i w związku z 
tym zaproponował uruchomienie dotowanych kursów na takich kierowców.   

 Radny Franciszek Mandrysz przedstawił interpelację w sprawie powołania zespołu 
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reprezentującego Ziemię Raciborską do podjęcia działań mających na celu wpisania na 
Prezydencką Listę Pomników oraz listę Światowego dziedzictwa UNESCO wybranych 
obiektów zlokalizowanych na terenie miasta i powiatu – zał. Nr 53.

 Radny Tomasz Cofała przedstawił następujące zapytania i interpelacje:  
1) w sprawie poprawy bezpieczeństwa na przejściach dla pieszych na Kozielskiej i Jana Pawła 

II, w sprawie których zwrócił się już do GDDKiA oraz poprosił o wsparcie Prezydenta 
Miasta w tej kwestii. Zaapelował także o wprowadzenie lepszego oznakowania i oświetlenia
przejść dla pieszych w całym mieście,

2) w sprawie podjęcia działań mających na celu wprowadzenie zmian w obecnym statucie 
Młodzieżowej Radzie Miasta Racibórz – zał. Nr 54. 

 Radny Leszek Szczasny przedstawił następujące zapytania i interpelacje:
1) w sprawie kolejnych wycinek drzew na ul. Słowackiego (zabytek przyrody), 
2) w sprawie zaproszenia na sesję Rady Miasta Starosty Raciborskiego,
3) w sprawie udostępnienia pięter urzędu miasta w tym i sali narad osobom niepełnosprawnych

poprzez budowę windy lub innego rozwiązania,
4) w sprawie obowiązku transmitowania obrad Rady Miasta,
5) w sprawie oznaczenia przejść dla pieszych mrugającymi w asfalcie światłami (tzw. kocie 

oczy),
6) w sprawie wprowadzenia w mieście zakazu fajerwerków,
7) w sprawie wyposażenia miejskich przedszkoli i żłobka w filtry i oczyszczacze powietrza,
8) w sprawie karania przez Straż Miejska osób, które spalają odpady,
9) w sprawie wskazania terminu zamknięcia linii produkcyjnej do produkcji asfaltobetonu w 

PRD, 
10) w sprawie akcji sadzenia 800 drzew na 800 lecie uznał, że mimo nie wykorzystaniu 

potencjału nie należy akcji odpuszczać, czy redukować do 100 drzew,
11) w sprawie umiaru Prezydenta Miasta w spotkaniach z osobami z „oskarami”.

 Radny Michał Kuliga w uzupełnieniu interpelacji radnych Tomasza Cofały i Leszka Szczasnego
w sprawie oznakowania przejść dla pieszych wskazał na pulsujące światła w Rybniku czy też 
przeprowadzony w Poznaniu test z taśmami LED. Dodatkowo wskazał, że zamontowane na ul. 
Ogrodowej odblaski nie sprawdzają się, więc powinny zostać naprawione albo wymienione.

 Radny Marcin Fica przedłożył do protokołu następujące zapytania i interpelacje –  zał. Nr 55:
1) ponownie w sprawie remontu części chodnika przy ul. Głubczyckiej od skrzyżowania z ul. 

Cegielnianą do nowo wyremontowanego chodnika przy drodze 416,
2) w sprawie przedstawienia na lutowej sesji rozliczenia ze środków przekazanych Policji w 

2017 r w formie dotacji,
3) ponownie w sprawie zaproszenie na marcową Komisję GMOŚiBP dyrektora ZDW w 

Katowicach,
4) ponownie w sprawie likwidacji stada gawronów w rejonie ul. Wojska Polskiego i 

Wileńskiej.
 Prezydent Miasta Mirosław Lenk udzielił odpowiedzi na następujące interpelacje i zapytania 

radnych:
 Odnośnie interpelacji radnego Tomasza Cofały w zakresie bezpieczeństwa na przejściach 

wskazał, że kierowców którzy łamią przepisy jak pokazano na filmikach nic nie 
usprawiedliwia. Uznał, że czegoś takiego nie można tolerować. Dodał, że można wydać 
wszystkie środki na zabezpieczenia, a tacy kierowcy i tak to pokonają.

 Odnośnie interpelacji i zapytań radnej Anny Ronin przekazał, że odpowie na piśmie, 
niemniej: 
1) w sprawie funkcjonowania Klubu Seniora uspokoił, że poślizg wynika z konieczności 

powtórzenia konkursu,
2) w sprawie remontu parkingu przy byłej restauracji Tęczowa przekazał, że nie było tam 
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żadnych zmian (Pl. Ofki) natomiast od strony ul. Długiej zmieniła się tylko 
nawierzchnia po remoncie,

3) w sprawie lekcji pływania uczniów SP 15 na pływalni PWSZ przekazał, że spotkał się w
tej sprawie z rodzicami oraz z PWSZ i po tych rozmowach uznaje sprawę za załatwioną.
W sprawie braku porozumienia pomiędzy SP 15 a Klubem Sportowym Victoria 
przekazał, że odpowie na piśmie.

 Odnośnie interpelacji Leona Fiołki w sprawie nieczynnego torowiska w Brzeziu i 
możliwości wykorzystania go pod ścieżkę rowerową przekazał, że torowisko to jest wpisane
na listę ścieżek na szlaku województwa śląskiego. Teraz to kwestia środków, niemniej to nie
miasto będzie to zadanie realizować ale samorząd województwa. W kwestii ścieżki po 
koronie zbiornika uznał natomiast, że miasto powinno wymusić na Banku Światowym taką 
możliwość jako rekompensatę środowiskową. 

 Odnośnie interpelacji i zapytań radnego Piotra Klimy: 
1) w sprawie działki gruntu przy Pl. Wolności przekazał, że zostanie ona prawdopodobnie 

zabudowana,
2) w sprawie rozwiązania problemu z postojem przy ul. Londzina na wysokości ciągu 

handlowo – usługowego przekazał, że poprawić sytuację mógłby jedynie parking przy 
DK Strzecha. Dodał, że mieszkańcom zostały przygotowane miejsca postojowe na 
zapleczu tego ciągu. W kwestii wprowadzenie w tym miejscu strefy czasowego postoju 
uznał, że z takim wnioskiem powinni zwrócić się wszyscy tamtejsi przedsiębiorcy,

3) w sprawie honorowego pożegnania zacnych mieszkańców miasta przekazał, że to 
bardzo delikatne temat. Dodał, że we wszystkich takich przypadkach pojawiają się 
nekrologi w miejscowej prasie. Co do tablicy na budynku to sprawa wspólnoty 
mieszkaniowej i to też bardzo delikatny temat.
 Przew. RM Henryk Mainusz przekazał, że ustalono, że poczet sztandarowy będzie 

uczestniczył tylko w uroczystościach pogrzebowych osób zasłużonych dla miasta.   
 Odnośnie interpelacji radnej Anny Szukalskiej i radnego Michała Fity:

1) w sprawie niepowodzenia akcji posadzenia 800 drzew na 800 lecie nadania praw 
miejskich przekazał, że nie zgadza się z taki twierdzeniem. Wskazał, że chodzi o to aby 
nasadzenia te były robione sensownie. Dodał, że akcji tej nie będzie się zamykać. Za 
najtrudniejsze uznał przygotowanie odpowiednich miejsc dla tylu drzew, bo nie chodzi o
to aby powstała tzw. szkółka ale o to aby powstały przyszłe parki i inne tego typu tereny.
Dodał, że akcja ta może potrwać nawet i 3 lata, tak aby zrealizować wszystkie fajne 
pomysły. Dodał, że kilka miejsc zostanie niebawem już przygotowanych.  

2) w sprawie akcji posadzenia 100 drzew na 100 lecie odzyskania przez Polskę 
Niepodległości przekazał, że nie ma sensu tych akcji rozdzielać i najlepiej aby te akcje 
połączyć. W związku z tym zaprosił radnych do dalszych rozmów. 

3) w sprawie działalności firmy Henkel przekazał, że kilkakrotnie proponował już terminy 
dyrektorowi firmy. Uznał, że życzyłby sobie aby nasze firmy czuły się 
współodpowiedzialne za środowisko i dzieliły się informacjami o swoich działaniach w 
tym zakresie. Dodał, że ponowi zaproszenie.

4) w sprawie problemów mieszkańców z odbieraniem popiołów przekazał, że regulamin 
mówi o metalowym pojemniku. Uznał, że skarg na odbierającą firmę jest niewiele i są 
one rozpatrywane na bieżąco. Dodał, że skarg jest mniej niż to było za poprzedniego 
przewoźnika. Dodatkowo polecono aby firma mierzyła temperaturę popiołu zawsze w 
takich wątpliwych przypadkach.  

5) w sprawie braku odpowiedzi na interpelacje z dnia 7 września 2017 r. dotyczącej 
przebudowy ulic Armii Krajowej i Rudzkiej przekazał, że temat sprawdzi i odpowie na 
piśmie,

6) w sprawie przejść dla pieszych przekazał, że przegląd oświetlenia ulicznego wszystkich 
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przejść został już wykonany, a niektóre naprawy zostały już zlecone. Dodał, że w 
zakresie doświetlenia przejść oczekuje na informacje od specjalistów tak by 
sukcesywnie to realizować.  
 Zastępca Prezydenta Miasta Wojciech Krzyżek uzupełniając przekazał, że do zespołu

zamierza powołać przedstawiciela policji, inżynierów ruchu, pracowników UM oraz 
chętnych radnych. Dodał, że zapadła już decyzja aby w niebezpiecznych miejscach 
słupki znaków informujących o przejściu dla pieszych były oklejone folią 
odblasków,  

7) w sprawie braku kierowców zawodowych przekazał, że to problem ogólny. Natomiast 
gdy chodzi o kierowców w OSP, to każdy chętny strażak dostanie skierowanie na taki 
kurs. 

 Odnośnie interpelacji radnego Franciszka Mandrysza w sprawie powołania zespołu 
reprezentującego Ziemię Raciborską do podjęcia działań mających na celu wpisanie na 
Prezydencką Listę Pomników oraz listę światowego dziedzictwa UNESCO wybranych 
obiektów zlokalizowanych na terenie miasta i powiatu przekazał, że ze względy na różnych 
właścicieli tych obiektów na początek przedstawi sprawę na najbliższym konwencie 
wójtów, burmistrzów i prezydentów Starosty Raciborskiego. 

 Odnośnie interpelacji radnego Tomasza Cofały:  
1) w sprawie poprawy bezpieczeństwa na przejściach dla pieszych przekazał, że  już 

odpowiedział. Dodał, że w takich miejscach policja powinna częściej się ustawiać, by 
kontrolować.

2) w sprawie podjęcia działań mających na celu wprowadzenie zmian w obecnym statucie 
Młodzieżowej Radzie Miasta Racibórz przekazał, że przedstawione zmiany są 
analizowane w biurze rady i niebawem propozycja projektu uchwały będzie gotowa. 

 Odnośnie interpelacji i zapytań radnego Leszka Szczasnego:
1) w sprawie kolejnych wycinek drzew na ul. Słowackiego przekazał, że generalnie drzewa

tam się starzeją i są zastępowane nowymi. Dodał, że leszczyna turecka jest trudna w 
nasadzeniach, więc muszą one często być powtarzane.  

2) w sprawie zaproszenia Starosty Raciborskiego przekazał, że jest umówiona jego 
obecność na następnej Komisji GMOŚiBP. Uznał, że zakres spraw pasuje tematycznie 
do tej komisji, natomiast w porządku następnej sesji nie ma takiego tematu.  

3) w sprawie udostępnienia pięter urzędu miasta w tym i sali narad osobom 
niepełnosprawnych poprzez budowę windy przekazał, że dokumentacja projektowa na 
windę jest już gotowa, niemniej problemem jest na chwilę obecna brak środków, bo 
zadanie to będzie kosztować 700.000 zł., gdyż z uwagi na konstrukcję budynku muszą to
być dwie windy. 

4) w sprawie obowiązku transmitowania obrad Rady Miasta przekazał, że jest to wymóg 
prawny, który będzie musiał zrealizować jeszcze w tym roku tak aby przygotować salę 
na nowa kadencję,

5) w sprawie oznaczenia przejść dla pieszych mrugającymi w asfalcie światłami (tzw. kocie
oczy) przekazał, że już odpowiadał,

6) w sprawie wprowadzenia w mieście zakazu fajerwerków przekazał, że wprowadziły taki
zakaz nawet i dzisiaj ale prawo na to nie pozwala, jeżeli jest inaczej to jeszcze to 
sprawdzi ale miasto jak już to może zakazać tego tylko na swoich terenach.  

7) w sprawie wyposażenia miejskich przedszkoli i żłobka w filtry i oczyszczacze powietrza
przekazał, że temat jest chyba kosztowny, a nie wiadomo czy na pewno skuteczny. 

8) w sprawie karania przez Straż Miejska osób, które spalają odpady przekazał, że w tym 
roku SM już karze, a samych kontroli jest dużo więcej. 

9) w sprawie wskazania terminu zamknięcia linii produkcyjnej do produkcji asfaltobetonu 
w PRD przekazał, że na sesji marcowej będą przedstawione szczegóły bo taki termin  
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wyznaczył dyrektorowi spółki.   
10)w sprawie umiaru Prezydenta Miasta w spotkaniach z osobami z „oskarami” przekazał, 

że nie rozumie tego zarzutu. Dodał, że p. Piotr Szuter z pasją opowiadał o tym co robi i 
o tym ile osób jest zaangażowanych przy tego typu produkcjach, sam będąc bardzo 
skromnym człowiekiem. Chodziło przy tym o pokazanie, że młodzi raciborzanie, 
niezależnie gdzie są to potrafią się odnaleźć, pokazać i zawalczyć. Co więcej ten młody 
chłopak zaznaczył, że to wyróżnienie dla całego zespołu. Dalej uznał, że robienie z tego 
sensacji to nieporozumienie, a pytanie o to Hollywood za niepotrzebne, bo sprawa jest 
oczywista. Dodał, że rzecznik urzędu użył przenośni tylko w celu zaciekawienia 
tematem czytelników strony miasta.        

 Odnośnie interpelacji radnego Michała Kuligi w sprawie odblasków zamontowanych na ul. 
Ogrodowej przekazał, że zostaną one sprawdzone i naprawione albo zastosuje się inne 
rozwiązanie. 

Ad 24. Zakończenie sesji.

 Przew. RM Henryk Mainusz z uwagi na wyczerpanie porządku obrad zamknął sesję Rady 
Miasta Racibórz, godz. 2159.

Protokołował:
Leszek Jureczko                                              Przewodniczący Rady

                                                 Henryk Mainusz
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